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مدل حفاظت از پرنده ها در کشور مانند حفاظت از 
پستانداران علفخوار است و این نوع حفاظت به جای 
اینکه به افزایش جمعیت و تنوع گونه ها بینجامد، 
عملا آنها را به سوی انقراض می کشاند. این در حالی 
است که ایران یکی از غنی ترین زیستگاه ها برای 
پرندگان است. 70درصد از پرنده ها در ایران مهاجرند 
و از کریدورهای پروازی خود را از شمال به جنوب 
می رسانند و هرساله از همین مسیر  بازمی گردند. 
ایمان ابراهیمی، مدیر انجمن حفاظت پرندگان آوای 
بوم سال هاست به دنبال ایجاد یک نگرش جدید در 
سازمان حفاظت محیط زیست است و می داند تغییر 
مدل حفاظت از پرندگان اگرچه کمی پیچیده است، 
ولی بسیار کم هزینه  و به نفع پرندگان و سازمان است. 
اما ظاهرا تغییر این روش اصلا در اولویت های سازمان 
نیست. با او درباره چیستی تغییر روش حفاظت به 

گفت وگو نشستیم.

روش حفاظت از پرندگان در کشــور 
چگونه است؟

مدل حفاظت از پرندگان در کشــور مانند حفاظت از 
پستانداران علفخواری است که از قدیم ارزش شکارشدن 
داشته اند. دلیل آن هم به تفکری در گذشته برمی گردد؛ 
زمانی که در دوران قاجار مکان هایی که جمعیت شکار 
بیشتری داشت، برای قرق های اختصاصی پادشاهان 
به منظور افزایش جمعیت شــکار ایجاد شــد و همان 
تفکر در زمان پهلوی نیز ادامه پیدا کرد. وقتی سازمان 
حفاظت محیط زیست تشکیل شد هم هدف، حفاظت 
از همان مناطقی بــود که ارزش قرق کردن داشــت و 
علاوه بر حفاظت از چهارپایان، امکان توســعه معدن و 
برداشت گیاه و... نیز از این مناطق سلب شد. این روش 
اگرچه برای حفاظت از پستانداران موفق بود، ولی برای 

حفاظت از پرندگان اصلا کارآمد نبوده است. 
با وجود گذشت 50سال از شروع حفاظت 
از حیات وحش، می بینیم که حفاظت از 
پرندگان اصلا موفق نبوده و جمعیت آنها 

رو به کاهش است.
 چرا این روش ناکارآمد 

است؟
پســتانداران علفخوار عموما بومی 
مناطق هستند و تمام طول سال را 

در آن مناطق سپری می کنند و مهاجرت در آنها بسیار 
کوتاه است. این در حالی است که ما در کشوری زندگی 
می کنیم که بیش از 70درصد پرندگان مان مهاجر فصلی 
هستند و عمده برنامه های حفاظتی در مورد پرندگان 
مهاجری است که در تالاب ها زمستان گذرانی می کنند. 
چطور می توان از پرنده ای که مهاجرت سالانه اش بیش 
از 4هزار کیلومتر است، فقط در نقاطی مثل تالاب ها و 
آبگیرها حفاظت کرد. ما مسیر مهاجرت را به طور کلی 
رها کرده ایم؛ ضمن اینکه حتی گونه پرندگان مهاجری 
که امروز در تالاب ها می بینیــم با پرندگان 2هفته بعد 
کاملا فرق می کند. حفاظت از پرندگان باید دینامیک 
و سیار باشد. ما زمانی در حفاظت پرندگان موفق عمل 
خواهیم کــرد که علاوه بر مناطق ثابت و همیشــگی، 
از مســیر مهاجرت حفاظت کنیم. مــدل حفاظت در 
روش »حفاظت از مسیر« سخت تر نیست، فقط مدل 

متفاوت تری است.
 برای محیط بانان حفاظت از یک تالاب 
با محدوده چندصد هکتاری کار ساده تری است. 
آیا اساسا تعداد نیروهای فعلی کفاف مدل جدید 

را می دهد؟
مسیر های تردد پرندگان قابل استخراج است. 
مثلا مطالعات نشان می دهد در تالاب میقان 
اراک در آبان ماه یــک گله درنای 
خاکستری می رســد. همین 
مطالعــه می گویــد که در 
دی مــاه درنــا جمعیتش 
در این تالاب کم شــده و 

مطالعه دیگر نشــان می دهد که در دی مــاه در تالاب 
حنا در اصفهان جمعیت درنا بیشتر شده است. وقتی 
این نقطه ها را به هم متصل می کنید، مسیر حدودی 
حرکت درنای خاکستری به دست می آید. ضمن اینکه 
»علــم شــهروندی« )citizen science( با کمک 
اپلیکیشن هایی مانند E-Bird که در دنیا بسیار رایج 
است، به کمک دانشــمندان آمده و مسیرهای تردد 
پرندگان توسط پرنده نگران ثبت می شود. اگر حفاظت 
مبتنی بر »مسیر های پروازی« شود، پهنه های حفاظت 
بیشتر می شود و ممکن است دولت بگوید که این همه 
نیرو و امکانات ندارد؛ درصورتی که حفاظت از پرندگان 
در ایران فصلی است. متأســفانه هم اکنون حفاظت از 
پرندگان در کل سال صورت می گیرد، درحالی که اصلا 

نیاز نیست.
 آیا حفاظــت از تالاب ها فقط مختص 
پرندگان اســت؟ مگر گونه های دیگری که ارزش 

حفاظت داشته باشد، در این تالاب ها وجود ندارد؟ 
تعداد زیادی محیط بان در تالاب های کشــور حضور 
سالانه دارند. اگر هدف حفاظت از اکوسیستم منطقه 
باشد، با نصف آن نیروها هم می توان از منطقه حفاظت 
کرد و از محیط بانانی که در بخش زیادی از ســال کار 
زیادی ندارند، می توان در حفاظت از مسیرهای مهاجرت 
اســتفاده کرد. حفاظت از پرندگان به لحاظ دانشــی 
پیچیده است ولی به لحاظ هزینه ای و تعداد نیروی مورد 

نیاز، تفاوتی با شرایط فعلی کشور ندارد.
 در روش حفاظتی جدیــد همیاران 

طبیعت چقدر می توانند مؤثر باشند؟

موفقیت این مدل حفاظتی به همکاری شــهروندان 
که امروز نســبت به چند دهه قبل بسیار فهمیده تر و 
علاقه مند تر شده اند، بستگی دارد. کافی است سازمان 
ارتباط مؤثری با ساکنان حاشیه تالاب های کشور بگیرد 
و از آنهــا بخواهد که حضور پرنــدگان را اطلاع دهند. 
پرنده نگران علاقه مند زیادی در کشور وجود دارند که 
دوست دارند راهی برای مشارکت در حفاظت ایجاد شود. 
البته یکی از معضلات علاقــه به حیات وحش در میان 
مردم این است که آنها نادانسته با غذادهی به اکوسیستم 
آسیب وارد می کنند. از آنجایی که ما راهی جلوی پای 
مردم نمی گذاریم، علاقه آنها به سمت اشتباهی مثل 

غذادهی به سگ های ولگرد هدایت می شود.
 در روش جدید، اولویت بندی بین گونه ها 

وجود دارد؟
قطعا. مدل حفاظتی کنونی خنــده دار و غیرقابل باور 
است. در مدل کنونی، وضعیت زیستی گونه، هیچ نقشی 
ندارد. ما از اردک ســرحنایی که در فهرست »سرخ« 
IUCN قــرار دارد، به اندازه و کیفیت اردک سر ســبز 
حفاظت می کنیم که در فهرست »کمترین نگرانی« قرار 
دارد. در حفاظت دینامیک، کاملا می توان برنامه های 
حفاظتــی را اولویت بندی کرد. وقتی در یک اســتان 
نیروی حفاظتی کم است، می توان گشت های سیار را 
برای حفاظت از مســیر گونه های »با اولویت حفاظت 
بالا« متمرکز کرد. من بارها شنیده ام که مردم از حضور 
یک پرنده »به شــدت در معرض انقراض« در حوض 
پارک شهرشــان خبر می دهند ولی سازمان حفاظت 

محیط زیست می گوید آنجا محیط بان نداریم.

 یک پیشنهاد برای حفاظت از پرندگان مهاجر  
مدیر یک انجمن حفاظت از پرندگان:70درصد پرندگان در ایران مهاجر هستند و50سال است مدل حفاظت از آنها کارآمد نیست

وعده هایی که سال هاست عملی 
نمی شوند

ســتاد احیای دریاچــه ارومیــه بارهــا خبــر از راه اندازی 
تصفیه خانه های تبریز و ارومیه و ســرازیر شــدن پساب این 
شهرها به سمت دریاچه، در آینده ای نه چندان دور داده است. 
اما هیچ کدام از آنها به سرانجام نرسیده است. مجری طرح هر 
بار بــرای راه اندازی این تصفیه خانه ها، صدهــا میلیون تومان 
درخواست کرده و هر بار هم دولت با نگاهی ویژه، این بودجه را 
تامین کرده است. همیشه بخشی از بهانه دستگاه های اجرایی 
در تأخیر تکمیل پروژه هــا، تحریم ها و گران شــدن قطعات 

تصفیه خانه اعلام شده است.
سال گذشته مسعود تجریشی، مدیر برنامه ریزی ستاد احیای 
دریاچه ارومیه در گفت وگو با همشهری گفت: تمام پروژه های 
نیمه تمام سازه ای باید به ســرعت تمام شود؛ بنابراین دولت با 
همه 505میلیارد تومانی که قرار بود برای اتمام پروژه ها دریافت 

کنیم، موافقت کرده است.
او در پاسخ به اینکه این پول قرار اســت صرف چه پروژه هایی 
شــود،  گفت: »این پول برای پروژه هــای نیمه تمام مثل همه 
تصفیه خانه های در دست احداث در حوضه آبریز دریاچه ارومیه 
هزینه می شود.« این درحالی اســت که قرار بود این پروژه ها 

یک سال قبل تر، یعنی در سال1399 به اتمام برسد.
او مدعی شد یکی از مواردی که به دولت سیزدهم اعلام کرد این 
موضوع بود که مجریان برخی از پروژه ها، بارها قول داده اند پروژه 
را تا فلان تاریخ به بهره برداری برسانند، ولی این کار را نکرده اند. 
او گفت: »در پاییز سال1400 هم دســتگاه های اجرایی برای 
اتمام پروژه  تصفیه خانه پول خواسته اند با این وعده که تا ۶ ماه 
دیگر آن را تحویل می دهند. از معاون اول رئیس جمهور در این 
کارگروه خواستیم که این مسئله را نیز تعیین  تکلیف کند. او هم 
دستور داد که سازمان برنامه و بودجه در این مورد تحقیق کند.« 
حالا در تنها طرح تحقیق و تفحص موجود، 18ســؤال اساسی 
اســت که نمایندگان مجلس از ســتاد احیای دریاچه ارومیه 
پرســیده اند. رئیس این ســتاد در روزهای اخیر برکنار شــد 
و همچنان پروژه ها به پایان نرســیده اســت اما برای مسعود 
تجریشی که مدیریت برنامه ریزی ســتاد را بر عهده دارد نیز 
جای سؤال اســت که »مگر تورم چقدر و چندبار اتفاق افتاده 
است. اگر شــرایط عادی بود، ما از معاون اول رئیس جمهور و 
دبیر کارگروه نمی خواستیم که به ماجرا ورود پیدا کنند؛ به طور 
مثال تصفیه خانه تبریز 4بار از ستاد احیای دریاچه ارومیه پول 
خواســته و هر4بار هم گفته اســت که در فلان تاریخ افتتاح 

می شود.«
آخرین وعده اتمام طرح های احیای دریاچه ارومیه را روز گذشته 
وزیر نیرو داد. علی اکبر محرابیان در بازدید از طرح های یادشده 
گفت: این طرح ها به مرور در ماه های آینده راه اندازی می شوند 
که انتقال پساب بهداشتی از تبریز و ارومیه و تونل انتقال آب از 

مهم ترین آنها است.

نقل قول خبر

از اراضی تالاب بین المللی انزلی در آتش 
سوخت. این آتش سوزی که از ساعت ۱۵ 
عصر روز جمعه شــروع شــد، در ساعات 
پایانی شب به طور کامل مهار و خاموش 
شــد. مهزاد ناصری، رئیــس اداره منابع 
طبیعــی انزلــی اســتان گیــان می گوید: 
برای نجات تالاب انزلی از آتش سوزی ها 
بــه هلی کوپتــر، پهپــاد اطفــای حریــق و 
دستگاه ایجاد مسیر دسترسی به محل 

آتش سوزی نیاز است.

10 
هکتار

گیــان، مازنــدران، گلســتان، شــمال 
هرمــزگان، جنــوب اســتان های کرمــان و 
سیستان و بلوچستان و جنوب شرق فارس 
در روزهای آینده شاهد رگبار باران، رعد و 
برق و بــاد شــدید خواهند بــود. به گزارش 
ســازمان هواشناســی، در نــوار شــمالی 
کشور نیز دمای هوا تا ۶درجه سانتی گراد 
کاهش خواهد یافت. طــی 3روز آینده در 
مناطقی از نــوار غربی کشــور وزش باد به 

نسبت شدید پیش بینی می شود. 

7 
استان

عدد خبر

سوژه روز

علی ساجقه
رئیس سازمان محیط زیست

مســئولان افغانســتان زیــر بــار اعــداد و 
ارقام ایــران درخصــوص حقابــه هیرمند 
نمی رونــد و جلســات متعــدد مســئولان 
در  خــود  همتایــان  بــا  نیــرو  وزارت 
افغانســتان نتیجــه ای نداشــته اســت.  
اما مباحث مطرح شده در اجاس وزرای 
محیط زیست با مســئولان کشور ترکیه 

در حال پیگیری است.

حسن اکبری
معاون محیط طبیعی سازمان 

حفاظت محیط زیست
اعتبار مقابله با بیماری های حیات وحش 
در ســال۱۴۰۱ حــدود 3میلیــارد تومــان 
اســت. آن هم به شــرطی کــه تخصیص 
اعتبــارات عمرانــی صــد درصــد انجــام 
شــود که با توجه بــه گســتردگی مناطق 
چهارگانــه و بیماری هــای مشــترک دام و 
حیات وحــش، ایــن میــزان اعتبــار کافی 

نیست.

زهرا رفیعیگزارش
روزنامه نگار

پور
گر

عس
د 

حام
ی/ 

هر
مش

س: ه
عک


